

## IUDICIA LIBRORUM

\* CURRAN Carolus, *Invincible ignorance of the Natural Law according to St. Alphonsus*; Romae, Academia Alfonsiana, [1961]; 8°, 87 pp. - Excerpta dissertationis ad lauream consequendam praesentatae in Academia Alfonsiana.

Doctrina, quae possibilitatem ignorantiae invincibilis circa praecepta iuris naturalis a primis principiis remotiora affirmat, hodie est communis. At tempore s. Alfonsi etiam magnae notae doctores eam impugnabant vel saltem in dubium revocabant. E contra s. Doctor suam operam navavit, ut doctrinam defenderet, et inde etiam evenit, ut illa nobis communis evaderet.

At opus alfonsianum fuit non solum in demonstranda obiective possibilite ignorantiae invincibilis iuris naturae, sed etiam et praeprimis in determinando statu psychologico in quo talis ignorantia ponatur, et exinde in vindicanda eius functionalitate in efformatione conscientiae. Unum enim ex problematis non solum theoreticis sed et pastoralibus, quae s. Doctorem angebant, sane fuit illud de prudenti efformatione conscientiae de rebus in situatione agendis. - Hanc Alfonsi mentem eiusque dissertationis momentum discernit et explanat Dr. Carolus Curran sua doctorali thesi anno 1961 in Academia Alfonsiana Urbis defensa; cuius excerpta publici iuris sunt facta sub titulo supra descripto.

Distinguit Curran in s. Alfonso duplicem conceptum ignorantiae invincibilis legis: ignorantiae quae habetur ex eo quod nullo modo suspicatur quis existentiam legis, « simple invincible ignorance of the natural law »; ignorantiae quae habetur, cum quis ob aequales rationes oppositas dubitat de existentia legis. Hoc in casu lex non affulget ut lex, et ideo non existit ut lex in eo qui dubitat; ignoratur ut lex, cognoscitur tantum dubium de lege, quod non est lex. Posito quod obiective lex existat, habetur tunc ignorantia eius ex dubio positivo: « doubtful invincible ignorance of the natural law ». De ista lege, dicit saepe s. Doctor: « saltem non est lex obligans »; unde patet valor functionalis istius ignorantiae relate ad conscientiam: ex illa enim habetur involuntarium in eventuali violatione legis, si ista obiective existat.

Doctrinam, uti nunc habetur in dissertatione suae *Theologiae Moralis* (lib. I, tr. II, c. IV, nn. 170-174) inserta, enucleavit Alfonsus anno 1765 in sede polemica cum eximio theologo V. Patuzzi; prius enim breviter de ea egerat. Vi istius originis explicantur quaedam repetitiones, vel etiam disproportiones partium, quae offendere possunt lectorem qui criterio systematico vellet procedi.

Ut haec omnia in lucem ponerentur methodo historico-genetica quaesivit Curran in prima parte suae dissertationis evolutionem mentis alfonsianae ab anno 1748, quo primas *Annotaciones* in opus morale Busenbaum edidit, ad annum 1765, quo dissertationem uti nunc habetur exaravit. Vi istius inquisitionis non solum appareat necessitas perficiendi editionem criticam *Theologiae Moralis*, quam laudabiliter et sat improbo labore tradidit clarus Gaudé, sed etiam quaedam assertiones studiosorum de rebus alfonsianis corriguntur. Ita v.g. assertio Gaudé et Delerue, qui autumant dissertationes anonymas de usu moderato opinionis probabilis, quas edidit Alfonsus ann. 1749 et 1755, non exprimere veram et profundiorementem illius, tempore

compositionis earum; dum e contra constat certe adhuc anno 1758 s. Doctorem summi fecisse suam dissertationem anonymam anni 1755.

Opus Curran meretur laudem etiam ex eo quod debuit critice quaerere, comparare et aestimare fontes, eo quod usque adhuc deest editio, ne dicam critica sed nec simpliciter correcta, operum moralium minorum s. Alfonsi, quae faciliter consuli possit. Et hoc est certe valde dolendum. - Optandum insuper est, ut studia monographicā circa opus morale alfonsianum multiplicentur, methodo historicō-critica severe servata, ita ut mens eius melius elucescat et synthesis tandem fieri possit. Opus Curran videtur esse bonum initium et omen in re tanti momenti.

D. Capone

[\*SALVATORE Angelo, OFM], *Il Convento e la Chiesa di S. Francesco d'Assisi in Marcianise*, 1612-1962; Napoli 1962; 8°, 85 pp., ill.

Il p. Angelo Salvatore OFM, lo storico di S. Giov. Giuseppe della Croce, nel 1957 illustrò *S. Lucia al Monte e il Seminario* (pp. 148) ed ora tesse un profilo denso di date del Convento di Marcianise nel 350° anniversario della fondazione. Tra i documenti citati s'incontrano persone entrate nella biografia di S. Alfonso vescovo di S. Agata dei Goti, come i pittori Fr. De Mura e P. De Maio e il Cav. Neroni o Negroni di Caserta, che sostenne il Santo in gravi controversie. L'interessante monografia è arricchita di *Note d'arte* dell'Ing. Gaetano Andrisani e di *Appunti tecnici* dell'Ing. Antonio Adinolfi.

O.G.

ALFONSO M. de Liguori, S., *Opere ascetiche. II. Del gran mezzo della preghiera e Opuscoli affini*. Testo critico, introduzione e note a cura di Giuseppe CACCIATORE; Roma, Edizioni di Storia e Letteratura, 1962; 8°, XLII-252 pp.

Al reanudarse, tras el paréntesis de la guerra, las tareas de reeditar las obras ascéticas de S. Alfonso adelantaron sus promotores en un volumen preliminar (Cfr *Spic.Hist.* 8[1960] 173) las directrices a que pensaban atenerse en esta nueva etapa de su labor. Con ellas ha de contarse para valorar este primer tomo, dado a la luz bajo la responsabilidad del P. Cacciatore, ventajosamente conocido en el campo de las letras eclesiásticas por sus producciones anteriores. En la presente antepone una Introducción densa y ponderada, donde estudia las diversas ediciones del texto alfonsiano y razona las preferencias del que sirve de base a esta reedición: se detiene luego en algunas variantes del mismo y coteja sus diferencias dentro del marco de la doctrina alfonsiana: cataloga a continuación la bibliografía que, según su leal entender, manejó el santo Doctor en ambas partes de su obra y discierne en la misma las fuentes seguras de las probables, remachando por colofón la independencia de criterio que a pesar de tales fuentes mantuvo el santo autor al fijar sus conclusiones. De los Opúsculos afines se limita, como era natural, a indicaciones someras conforme a la importancia de cada uno.

El juicio de conjunto que esta reedición nos merece, es altamente favorable tanto por la técnica depuradora del texto como por el esfuerzo inherente a la confrontación de los autores citados. Sin embargo, según es de

rúbrica en las reseñas bibliográficas, nos permitimos algunas observaciones y reservas, que quizás hubieran cuadrado mejor, al menos algunas, relacionándolas con el volumen preliminar. En éste efectivamente echamos de menos un capítulo sobre las fuentes vivas, de las que a partir de la infancia fluyeron sobre el alma de S. Alfonso los hilillos frescos de la espiritualidad: el franciscanismo de su madre, la piedad alegre y afectuosa del Oratorio, las aportaciones de los Lazaristas y de las Misiones Apostólicas, las sugerencias del Rev.mo Falcoia y de los primeros redentoristas. Precisamente sobre el tema de la oración, tan hondamente enraizado en los entresijos de la psicología y de la ascética del Santo, cabe preguntarse si se nació y se ancló en ellos por íntimo impulso o por injerto de manos extrañas. La fórmula misma compendiosa que se le adjudica (XL, 223) como guía de la meditación, debe confrontarse con otras análogas — casi idénticas — corrientemente usadas en los seminarios del reino.

De un plumazo aventa (p.XXXIII) el prologuista la denominación de « sistema sorbónico-alfonsiano » y aun la existencia de un sistema propio de la Sorbona: actitud suya que no dudamos será mantenida y refrendada al editar el *Tratado alfonsiano sobre el modo como obra la Gracia* (1769), que hubiéramos deseado ver incorporado aquí en apéndice, puesto que el propio Santo subraya expresamente su vinculación al libro ahora reeditado. De paso nos hubiera gustado conocer la opinión del editor acerca de Claudio Luis de Montaigne, considerado por el P. José F. Hidalgo (*Doctrina alfonsiana acerca de la acción de la gracia actual eficaz y suficiente*, Marietti 1954) como el intermediario entre S. Alfonso y Tournely, y del que no hallamos mención expresa en la bibliografía preliminar ni en el curso de la edición.

Por la escrupulosa comprobación de las fuentes se encajan éstas en notas de doble categoría: comunes y particulares. Merece loa el criterio de no extremar en las comunes la deducción de concreta dependencia por parte de S. Alfonso, pues siendo amplias y muy variadas sus lecturas resulta por demás arduo determinar en cada caso la procedencia de sus citas. Cuanto a las referencias particulares, esto es, las patrísticas cuyo cernido se ha hecho sobre la base de Migne o de otra colección más acreditada, es muy posible que más de un lector las halle técnicas sí, pero menos « rentables » por cuanto no contienen generalmente el texto patrístico completo sino sólo su autenticación bibliográfica: quien desee el texto « in extenso » deberá recurrir por sí mismo al autor citado llevando por guía la indicación que se le ofrece.

De tales indicaciones nos hemos servido, mientras recordábamos que hace un lustro publicamos (Madrid, 1957) en edición crítica la primera parte del *Gran Medio de la Oración*: fácilmente hemos advertido que por desatención de copia o de linotipia se han deslizado en esta reedición italiana algunas erratas, v.gr. p.11, nota 6-7, cita 225 en vez de 255; p.13, nota 16-18, alega PL.42 en lugar de 58, y 1218 en vez de 995; p.14, nota 2-3, transcribe « constat alia » en lugar de « cum constet alia », y en la última línea pone 24-25 donde Migne margina con los números 39,40; p.19, nota 14, estampa Migne « praesidium atque... » y corresponde a la col.1123, no a la 1125; p.20. *Sermo de Moyse*. Más bien que la edición citada de Basilea pudo conocer S. Alfonso la de Venecia (apud Nicolinum, 1583, I,

190, col.1), que existía en la biblioteca alfonsiana de Ciorani y que atribuye al Crisóstomo esa homilia supositicia.

Y basten estos deslices de impresión del primer cuadernillo, los cuales consignamos por probidad de crítica y que no amenguan el tono elogioso que reservamos al conjunto y a las partes de la obra: cuando más, pueden y deben servir de acicate para redoblar la atención en esa difícil vigilancia de la corrección de pruebas.

R. Tellería

### DOS ARTICULOS RECENTES DE ENCICLOPEDIA EN TORNO A S. ALFONSO M<sup>a</sup> DE LIGORIO

Puesto que recientemente en sendas Enciclopedias italianas se ha dado cabida a un par de artículos relativos a S. Alfonso, trataremos de reseñarlos brevemente exponiendo y cotejando de pasada algunas de sus conclusiones y afirmaciones.

G. CACCIATORE, *Alfonso Maria de Liguori = Dizionario biografico degli Italiani* (ed. dall'Istituto della Enciclopedia Italiana, fondata da Giov. Treccani) II [1960] 342-350.

Carece el artículo de subdivisiones, pero se sobreentienden fácilmente dada la personalidad del Santo y teniendo en cuenta la clase y cultura de los lectores del Diccionario. El autor va enhebrando en el hilo de su compendioso relato biográfico las modalidades más representativas de la actividad literaria del S. Doctor: moralista, asceta, teólogo y mariólogo. Sobre cada una de ellas emite su dictamen, ponderado y jugoso generalmente, envuelto en matices de preferencias personales e inclinado a soluciones atendibles en los puntos aún oscuros de la biografía de S.A. Por remate, tras algunos toques certeros sobre las reacciones que la doctrina de S.A. produce después de su muerte hasta nuestros días, cataloga las fuentes biográficas y bibliográficas más genuinas y autorizadas.

Por su parte y desde las primeras líneas otorga al P. Tannoia, coetáneo del Santo, la primacía de su biografía sobre las más recientes, «un poco áulicas, un poco solemnes». Quizás por ese criterio se han adherido al cuadro del autor algunos lunares informativos. Carece, por ejemplo, de fundamento histórico el apelativo de marqueses atribuido a los de d'Avenia en la rama femenina de la familia del Santo: atribución que había sido igualmente anticipada por la misma pluma en la *Enciclopedia Cattolica* (I, col.864) y reiterada luego en la *Bibliotheca Sanctorum*, que a continuación reseñaremos, por Clemente Henze. Tampoco es exacto adelantar al año 1696, cuando nace S.A., los galones de comandante de la galera capitana a su padre D. José de Ligorio, quien sólo veinte años más tarde los ostentó en su uniforme de marino (Cfr *Spic.Hist.* 7 [1959] 231). Para los estudios universitarios abraza el autor las conclusiones más o menos en vigor desde hace unos treinta años, pero susceptibles siempre de revisión, especialmente en orden a la plantilla de catedráticos, sobre la que ha proyectado nuevas luces la «*Scrivania di Razione* » del archivo napolitano de Estado. Extraña

por último que se presente a S.A. neosacerdote « apoyado en la Congregación de los Chinos » para iniciar sus tareas apostólicas y se ignore en cambio su anterior y subsiguiente enganche en la Congregación de las Misiones Apostólicas, verdadera fragua y palestra de su entrenamiento espiritual y apostólico (*Spic.Hist.* 8[1960] 393-452).

Son las nuestras observaciones marginales, que no descantillan los perfiles sustanciales del artículo y menos empañan la lucidez y condensación de los juicios, que valoran las diversas facetas de la poliédrica figura del S. Doctor.

Cl. HENZE - P. \*PALAZZINI - S. \*ORIENTI, *Alfonso Maria de' Liguori = Biblioteca Sanctorum* (ed. dall'Istituto Giovanni XXIII nella Pont. Univ. Lateranense) I[1961] 837-861.

Se abre el artículo con el Sumario repartido en siete puntos: 1. La Vida. - 2. La glorificación después de la muerte. - 3. El apostolado de la palabra. - 4. Ideario y escritos. - 5. S. Alfonso a través de los siglos. - 6. Su autoridad teológica. - 7. Iconografía y monumentos. Los cinco primeros puntos llevan la firma de Clemente Henze: los dos últimos, la de Pedro Palazzini y Sandra Orienti respectivamente.

No podemos analizar aquí en toda su integridad cada uno de estos guiones o apartados. Sobre los estudios universitarios de S.A. juzga el articulista menos probable la opinión de quienes mantienen que los cursó en las aulas de los Regios Estudios, pero al juzgar de esta suerte no ha captado en toda su fuerza las deposiciones testificales de los condiscípulos del Santo. Admite en cambio sus contactos juveniles con los grupos intelectuales del jurisdiccionalismo, que gravitaban en torno a los « salotti » de D. Santiago Salerno, transformado en tío del Santo por su primer biógrafo; pero como tal parentela inmediata se esfuma ante documentos irrefutables, vacila la base de las que parecían deducciones lógicas acerca de los mencionados círculos culturales. En realidad y de momento, frente a las tupidas nieblas que todavía nos ocultan muchos ángulos de la juventud de S.A., sólo queda el recurso de intensificar las búsquedas de archivo cuando, por fin, se halle reorganizada y con libre acceso en el de Estado de Nápoles la sección notarial del primer tercio del s.XVIII.

En el segundo apartado recoge el autor los rasgos más salientes de la ascensión de S.A. al cenit de la canonización, del doctorado y del patronazgo de confesores y moralistas: síntesis bien graduada y documentada de las distintas etapas en el cuadro de las intervenciones de la Iglesia. El tercer guión sobre el apostolado misionero podía subrayar más a fondo ciertas características alfonsianas y, desde luego, poner mejor de relieve la armazón teológica, psicológica y mariológica, que imprimen unidad y consistencia a todo el conjunto. Reserva el cuarto apartado a las ideas y escritos, distribuidos los últimos en la normal triple categoría de ascéticos, dogmáticos y morales y precedidos de una somera concreción de las ideas dominantes en cada categoría: revisa luego cada obra en plan de catálogo bibliográfico que señala las intenciones de la misma y sus vicisitudes editoriales. En el quinto guión esquematiza algunas opiniones, favorables o adversas, que a lo largo de la centuria pasada y de la actual se han vertido sobre S.A. - Cierra a continuación los apartados una selecta bibliografía alfonsiana biográfica y literaria.

De los dos guiones restantes merece especial relieve el de Pedro Palazzini, que tras de asentar que « la autoridad de S.A. es única en teología moral » puntualiza serenamente los términos y las razones de ese magisterio alfoniano.

En suma: un artículo bien nutrido, adecuado a las finalidades de la *Bibliotheca Sanctorum*, aunque susceptible de mejora en vista de las mismas. Como los autores se han ceñido a su nombre y apellido, agregaremos que el primero es miembro venerando del Instituto redentorista y que el segundo, hoy obispo, ocupa una cátedra en la Universidad Lateranense y colabora activamente en los dicasterios de la Curia Romana.

#### R. Tellería

**GREGORIO Oreste**, *Monsignore si diverte...*; Modena, Edizioni Paoline, [1962]; 8º, 246 pp.

Con este título, a primera vista extraño, aunque fundado en un episodio de la vida de S. Alfonso, engarza el autor la serie de cuadros, en cuyo fondo se reflejan los rasgos más íntimos y más salientes del Episcopado alfoniano. De tal fecha bicentenaria es la presente obra un homenaje bien logrado como podía esperarse de la preparación del biógrafo. Si no abundan las noticias de nuevo cuño, tampoco faltan algunas; y se hallan las ya conocidas, corroboradas ahora de nuevo por su firma. Quizás el engarce entre los cuadros resulte algo endeble para la valoración de los diversos sectores, en que se desarrolló la actividad pastoral del santo Obispo. Por el hecho de mezclarse los diferentes planos de análoga perspectiva y por la ausencia de capítulos de visión unitaria quedan más de una vez aislados los bocetos, y en penumbra o sin diseñar aspectos de no escaso relieve, como la participación espiritual del Santo en las angustias de la Iglesia durante su pontificado.

Desde luego ha preferido el autor recoger y subrayar los episodios, que mejor retratan y nos transmiten las « diversiones » cotidianas de su héroe, es decir, las acciones y reacciones más representativas de ese heroico vivir diario, observadas por los testigos cercanos o reflejadas en los desahogos espontáneos de su epistolario. Anecdotalio de buena ley, variado y significativo, salpicado en muchas ocasiones del innato humorismo que matizó siempre las « salidas » del patrício napolitano, aun en medio de sus quejumbres de Pastor acuciado por las necesidades de su grey. Sin duda podrían multiplicarse las anécdotas, pero las más típicas y familiares circulan por estas páginas.

A tono con la materia y con la distribución de la misma se hallan los colores del estilo. Descalzándose del « cecropio coturno » horaciano se ha ceñido el autor la sandalia de casa y ha sabido afinar su pluma con recorte de periodista ágil, concreto y expresivo, sin dejarse contagiar del humorismo de la escena, aunque alguna vez hubiera sido mérito el contagio. Obra en suma de altas prendas de fondo y de forma, y muy adecuado instrumento para dar a conocer al pueblo y a los doctos la semblanza humana, pastoral y ascética del gran Prelado, que rigió la silla de Santa Agueda de los Godos.

#### R. Tellería

\*ROATTA Ilario, Vescovo di Sant'Agata de' Goti, *Con S. Alfonso verso il Concilio Ecumenico*. Nel II centenario della sua elezione all'episcopato. Lettera pastorale per il 1962; Caserta, Tip. Saccone, 1962; 8°, 40 pp.

Hodiernus clarissimus Praesul, S. Alfonsi successor in sede Sanctagathensi, sapienti consilio voluit geminare solemnia bis centenaria Episcopatus S. Alfonsi actibus praeparatoriis Concilii Oecumenici in Alma Urbe proxime celebrandi. Idcirco nihil magis opportunum invenit quam gregis sui mentes ac corda illuminare et recalfacere hac perlucida epistola pastorali, in qua ex S. Alfonsi episcopi magisterio atque ex eiusdem exemplis trahuntur argumenta ad hodierna futuri Concilii pervigilia sanctificanda iuxta mentem Summi Pontificis et intra cardinem commemorationis bis centenariae. Hac de causa, quo Christi fideles sanctagathenses strictius cum dioecesis Pastore et cum supremo Ecclesiae Pontifice iungantur in spiritu S. Alfonsi, huius filii Redemptoristae missiones generales ineunte anno 1963 peragent sub ductu zelantis Antistitis, qui has litteras pastorales suo clero populoque dicavit ac recentioribus PP. Ioannis XXIII documentis munivit.

R. T.

*Archivi ecclesiastici di Napoli*, a cura di Aldo \*CASERTA I; Napoli 1961, 77 pp., 4 tavole.

Huius opusculi publicationem celebramus suffuso gaudio, tum propter illius meritum intrinsecum, tum etiam ob facti significationem externam. Praeponitur enim quasi itineris sigillum novae aetati, quae iam iam illucescit pro archivis ecclesiasticis neapolitanis et cuius luminaria magna accensentur inter amicos et collegas sacerdotes D.ris Aldo Caserta. Is namque, pro sua in archivis civilibus scientia, experientia et auctoritate, properavit conferre tabellariis ecclesiasticis opem suam valde pretiosam, atque in primis hanc monographiam praeambulam, destinatam cunctis huius disciplinae studiosis in occasione III Congressus Archivistarum Ecclesiasticorum (Napoli, 25-29, IX, 1961) ac dicatam emerito archivistae R.P. Antonio Belluccioratoriano pro eiusdem Aureo Iubilaeo sacerdotali.

Praemissa igitur brevi introductione circa vicissitudines archivorum ecclesiasticorum neapolitanorum (pp.5-11), cl. auctor proponit quasi paradigmata futuri laboris septem archiva ecclesiastica, quorum locuples documentorum seges praebetur indagini historicae matura, utpote in sectiones apte distributa, indice copioso praemunita atque servitiis auxiliaribus expedita (pp.13-69). In Appendice (pp.71-74) denique subduntur notitiae complettive, saltem generales, quae alia eiusdem naturae archiva afficiunt.

Lectori alfonsiano, qui opusculum ponderet atque scrutetur, obvius fit campus uber simulque vastus ad ulteriore explorationem vitae S. Doctoris, qui ex multiplice sua suique Instituti activitate tot legamina innexuit cum Ecclesia neapolitana ac cum eiusdem rectoribus ac membris. Per transennam, v.gr. connotamus omissum fuisse S. Alfonsi nomen inter insigniores viros (p.62), qui adscripti sunt Sodalitio « dei Bianchi della Giustizia »: adscriptionem namque, iteratis necnon autographis documentis archivi corroboratam, nedium respueret S.A. post suum a Neapoli discessum, eamdem efficaciter servavit et per epistolam renovavit usque ad tardam senectam.

Congratulamur ergo auctori eximio eique ac collegis suis Ambrasi et

Strazzullo, commissuris pelago ratem novi archivi instaurandi, ominamur horatianum « robur et aes triplex », ut quam pro cultura ecclesiastica neapolitana suscipiunt operam, eamdem moliri pergent et feliciter coronare.

R. Tellería

\*BALDUCCI Antonio, *L'archivio diocesano di Salerno. Cenni sull'archivio del Capitolo metropolitano*; Salerno 1959-1960; 8°, 2 vol., XXXII-347 pp., 268 pp., 6 tavole. = Collana storico-economica del Salernitano. Fonti IV.

Prius quam librum e prelo deductum oculis lustremus, opus est iustis ac fervidis encomiis cingere auctorem, qui ab anno 1930 (p.XII) prodegit mentis, cordis ac corporis vires in sueto oscuro molimine, struendi nempe sedem archivi ecclesiastici atque reponendi in eadem thesauros chartaceos dioecesis, quibus adhaesit saeculorum historia prae primis religiosa, at simul civilis, regionalis ac interdum nationalis. Labor improbus, vere titanius, vix unquam a consodalibus aestimatus, minusquam fortasse humano praemio coronandus, sed pro sacerdote mitigatus spe fulgida cooperandi in bonum Ecclesiae atque in maiorem Dei gloriam. Hinc ortum et coronidem novit adaptatio huius archivi, quo Salernitana Ecclesia extolli potest ac debet in exemplum magnificentum cunctis orbis dioecesibus.

Interea pari gressu tenax operis artifex mandavit schedis scriptis notitias ex singulis documentis tractas, quas modo publici iuris reddidit. Pars prima, libatis notionibus praeviis super « tabularii olim ditissimi » (p.XII) splendore ac ruina, dispertitur in duas sectiones, quarum alia minutatim recenset pergamenas membranas apud septem « arcas » repositas, alia autem enumerat ac describit quinquaginta et unum regesta Mensae Archiepiscopalnis. In utraque sectione, pro singulis instrumentis, allegantur adiuncta temporis ac loci necnon subditur argumenti compendium. Pars secunda operis, quatenus exhibet Curiae tabellarium, complectitur quattuor sectiones (p.9), scilicet: cultum et disciplinam (p.11-24), clerum atque entitates ecclesiasticas (p.25-119), actus administrativos (p.121-128), denique actus iudicarios (129-134): quibus adde documenta quae superfuerunt scholae medicae salernitanae (p.139-149). Pars secunda procedit ultra atque notum reddit inventarium chartaceum Capituli metropolitani (p.151-198). Demum post brevem appendicem generalemque indicem praebet insimul utriusque partis seu voluminis indicem analyticum vere copiosum atque exhaustiuentem.

Ex nostra specula alfonsiana dispungimus libenter, praeter Salerni civitatem, alias regionis angulos in quibus S. Fundator sese devovit ministeriis apostolicis transeunter vel continuo. Ex quo enim die 12 septembbris an. 1735 ratam ab archiepiscopo habuit licentiam foundationis Iuranensis (Ciorani), apud ipsam invenit tutum nascentis sua Congregationis perfugium: quare eiusdem initium ac successivae historiae vicissitudines reliquerunt post se intra hoc archivum (II, p.50) sat pingues fasciculos partim exploratos, partim vero explorandos. Quoniam ex fornacula Iuranensi missiōnarii redemptoristae sparserunt carbones zeli ignitos super universam dioecesim, idcirco huius paroeciae, sodalitia, monasteria, coetus nobilis ac grex plebeius, quatenus inclarescunt ex luce archivi reflexa, debent ad se attrahere atque exacuere vigilem historici attentionem. Nec generatim dumtaxat, sed etiam singulatim, v.gr. ad repensandam directionem spiritualem a S. Alfonso exercitam in nonnullis asceteriis (Castel S. Giorgio, Fisciano, Calvanico).

Stet ergo in aevum futurum, quod exegit auctor duplex monumentum: Archivum scilicet splendidum, sub omni aspectu absolutum, metropolitanae ecclesiae decus: necnon eiusdem Archivi vademecum, rigore scientifico cinnatum ac generoso patrocinio mercatorum salernitanorum typis datum.

R. Tellería

\*EYMARD Pierre-Julien, Bx, *La grande retraite de Rome, 25 janvier-30 mars 1865*. Edition critique de l'autographe. Introduction et notes: E. C. NUÑEZ SSS. Edition du texte: E.C. NUÑEZ et A. GARREAU SSS. Ad usum privatum; Rome, Maison générale des Prêtres du T.S. Sacrement, 1962; 8°, 308 pp. = « Il y a cent ans le Bienheureux nous disait... ». Vol. IV, 1.

Miles hic Christi, SS.mi Sacramenti contemplator atque apostolus, albo Sanctorum hisce diebus inscriptus, Romam advenit sub finem an. 1864 sacra quadam flamma adustus: tentandi nempe, cum patrocinio S. Sedis, omnes vias ut in urbe Hierosolyma conderet sui Instituti domum, quae S. Caenaculi recuperationem minus arduam redderet. Superna opitulatione potius quam mediis humanis fretus vir Dei, quin prudentiae ac sagacitatis industrias negligeret, maluit orationi et mentis recollectioni dies suos addicere: quem in finem adiit Villam Casertam, ubi ab an. 1855 sedem defixerat Curia Generalitia Congregationis SS. Redemptoris. Tum vero inchoavit ille ac duos menses et ultra protractus « magnum recessum » silentio precipibusque enutritum, quantumvis intersectum vicissim consultationibus negotii hierosolymitani.

Interea foliis manuscriptis mandavit quotidie fructus meditationis, aspirationes animae, conscientiae examina, colloquia intima: cuncta sane procedebant absque praevio rigoroso schemate, at non sine quadam unitate superiore, quae legenti has adnotationes sinit deprehendere mirum spiritualitatis nucleum cardinemque, unde promicat physionomia ascetica et quandoque mystica huius praeclari viri. Fragrat enim codex suavi ac forti aromate devotionis, praesertim erga SS. Eucharistiam, B.M.V., S. Ioseph, Verbum Dei incarnatum, atque abundat novis ac personalibus illustrationibus circum virtutes in statu religioso colendas, circum defectus vitandos ac circum media, quae unionem cum Deo et amicitiam cum Christo roborant.

Manifesta ergo occurrit opportunitas huius editionis criticae ex libello autographo compilatae. Textui transumpto praeponitur Introductio (p.5-57), in qua expenduntur adjuncta temporis, loci personarumque « magni recessus », cuius summa spiritualitatis capita subsumuntur. Mox (p.59-268) adfertur textus codicis integer, regulis criticae textualis expiatus. Hunc sequuntur indices diversi: Sacrae Scripturae (saepissime in meditationibus allegatae), correctionum, textuum dubiae lectionis, ac demum analyticus et generalis.

Liceat proinde nobis fieri cum RR.PP. Sacramentinis participes communis gaudii propter S. Fundatoris inter caelites exaltationem et ob accuratam huius venerandi manuscripti publicationem.

R. Tellería

HOSP Eduard, *Weltweite Erlösung. Erlösermissionäre-Redemptoristen, 1732-1962*; Innsbruck, Universitätsverlag Wagner, [1962]; 8°, 222 SS.

L'intenzione dell'autore non è stata di stendere una storia critico-scientifica della Congregazione del SS.mo Redentore, come si può costatare dall'assenza di un apparato critico e dalla mancanza di una indicazione particolareggiata delle fonti. Del resto, come lo stesso P. Hosp nota, per un tale lavoro il tempo non è venuto ancora; prima si devono chiarire non pochi particolari della nostra storia per mezzo di minuziose indagini archivistiche e sintesi parziali, come si fa p. es. dall'anno 1953 nello *Spicilegium*. « Eine ausführliche, streng wissenschaftliche Geschichte der Kongregation ist wegen Mangel an wichtigen Vorarbeiten derzeit noch nicht möglich » (p. 214). L'autore non ha voluto dare neanche una storia CSSR premieramente per i membri del nostro Istituto, come fece il RP. de Meulemeester nell'anno 1950 col suo *Histoire sommaire de la Congrég. du T. S. Rédempteur* (ed. inglese 1956; 2<sup>a</sup> ed. francese rimaneggiata 1958), che ha scritto il suo libro in primo luogo come manuale per i nostri giovani.

Benché il P. Hosp non lo dica nella prefazione, sembra lecito dedurre soprattutto dal modo di presentazione del suo soggetto, che ha voluto dare al largo pubblico di tutti coloro, che hanno un interesse nella nostra Congregazione, la possibilità di informarsi in maniera breve ma sicura sulla vita passata e attuale dell'Istituto. Diciamo subito che la pubblicazione di un libro per i nostri amici e per quanti vengono in qualche maniera a contatto con la nostra Congregazione, in cui trovano una informazione attendibile sulla nostra storia, sul nostro spirito, sulla nostra attività, sulla nostra posizione attuale nel mondo e nella Chiesa, è cosa utilissima e degna di ogni lode. Infatti, tali libri, d'altronde necessari per ovvie ragioni, mancano per ora quasi dappertutto, e non è facile di indicare una pubblicazione di informazione generale sulla nostra Congregazione.

L'autore che per tanti anni si è familiarizzato con la vita del nostro Istituto, specialmente per le sue numerose ricerche sulla nostra storia, pubblicate in tanti libri e articoli di alto valore scientifico, e si è anche approfondito nello spirito alfonsiano e nell'attività redentorista odierna, come direttore della scuola apostolica — maestro dei novizi — prefetto degli studenti per molti anni, è certamente fra le persone più indicate per scrivere un tale libro. In ogni pagina si sente la sua competenza.

Dato che il libro non è scritto per specialisti di storia ecclesiastica o di spiritualità religiosa, ma in genere per il pubblico colto, una certa riduzione della materia è permessa. Sembra lecito domandare, se la semplificazione qua e là non è andata troppo oltre (p. es. pp. 48-50, ove si parla della redazione della Regola negli anni 1732-48 e l'approvazione romana del 1749), ma è anche vero che in queste cose si deve lasciare libertà all'autore, sempreché la semplificazione non risulti inesatta.

Il libro è diviso in 3 parti: I *La Congregazione durante la vita di S. Alfonso, 1732-1787* (pp. 11-65); II *Ulteriore sviluppo nella prima metà del sec. scorso, 1793-1855* (pp. 66-93); III *La propagazione nel mondo intero, dopo il 1855* (pp. 94-189). In fine si trova una lista imponente di libri e articoli, che l'autore dice aver consultato per la composizione della sua opera, e che può rendere pregevole servizio per ulteriori studi (pp. 214-222).

A. Sampers

HOSP Eduard, *Bischof Gregorius Thomas Ziegler. Ein Vorkämpfer gegen den Josephinismus*; Linz a. d. Donau, Oberösterr. Landesverlag. 1956; 8°, 200 SS.

ID., *Zwischen Aufklärung und katholischer Reform. Jakob Frint, Bischof von St. Pölten, Gründer des Frintaneums in Wien*; Wien-München, Verlag Herold, [1962]; 8°, 250 SS = *Forschungen zur Kirchengeschichte Österreichs* I.

Continuans indagationes de historia ecclesiastica et praesertim de vita religiosa primis decenniis saec. XIX in Austria, nova quaedam studia aliis iam multis prius evulgatis nuper P. Hosp adiunxit. Recordari liceat articulos eius in *Spicilegio nostro publicatos ab omnium primo fasciculo an. 1953*, in quibus vita et actus S. Clementis, P. is Passerat, aliorumque Patrum CSSR illius temporis, uti P. is Springer et P. is Madlener, egregie illustrantur. Nonnulli eius libri in hac provincia recensiti sunt a P. e Löw in *Spic. hist.* I (1953) 275-277.

Hac vice agitur de duabus biographiis et quidem duorum episcoporum: Gregorii Ziegler (1770-1852), episcopi de Tyniec-Tarnow (1822-1827), postea episcopi de Linz (1827-1852), et Iacobi Frint (1766-1834), episcopi de St. Pölten (1827-1834).

Uti ex subtítulo prioris libri patet, momentum actus S. Clementis Ziegler pro suis dioecesis sed insuper pro tota ecclesia austriaca habetur, quatenus semper et constanter sese opposuit s.d. Iosephismo, h.e. systemati ecclesiastico in principiis illuministicis ac antiromanis fundato, ab imperatore Iosepho II recepto et ab eius successoribus retento. Omnia fecit Ziegler, ut regimen ecclesiae a gubernio civili substraheret (pp. 157 ss.) et ut libera communicatio ope epistularum et visitationum cum Sede romana restitueretur, eiusque iura vindicarentur (p. 163).

Liber alter pro studiosis de historia nostrae Congregationis maioris momenti est, eo quod Iacobus Frint maxime adiuvit S. Clementem, quando agebatur de introducenda nostra Congregatione in Austria (pp. 96-100). Frint qui ann. 1810-1827 qua parochus aulicus (Hof- und Burgpfarrer) in Wien habitavit, multum ibi laboravit pro restituenda genuina pietate et spiritu ecclesiastico ope sermonum (pp. 56 ss.) et instructionis catecheticae (p. 55), nec non pro renovatione sanae theologiae et meliori institutione cleri, vulgando studia theologica (pp. 81 ss.), etiam in foliis periodicis ab ipso moderatis (pp. 61 ss.), et condendo institutum superius pro formatione scientifica et spirituali sacerdotum, s.d. « Frintaneum » (pp. 69 ss.). - Certum est Frint hoc modo fortiter movisse viros qui S. Clementem circumstabant (Hofbauerkreis), quorum nonnulli nomen Congregationi nostrae postea dederunt. - Uti Ziegler ita etiam Frint semel atque iterum contra principia Iosephismi eorumque applicationem a gubernii ministris egit, et non parum contribuit, ut hoc sistema perniciosum pro vita ecclesiastica denique abrogaretur.

A.S.

HENZE Clemens, *Anna Katharina Emmerich schaut Maria. Gesichte über Heimgang und Himmelfahrt Unserer Lieben Frau im Rahmen der Zeugnisse von fünfzehn Jahrhunderten*; Wiesbaden, Credo-Verlag, [1954]; 8°, 96 SS., ill.

\*ADAM Joseph, SCI, *Clemens Brentanos Emmerick-Erlebnis. Bildung und Abenteuer*; Freiburg/Brsg., Verlag Herder, 1956; XVII-357 SS., 8 Tafeln.

EMMERICK Anna Katharina, *Der Gotteskreis*, aufgezeichnet von Clemens Brentano, in erstmaliger genauer Veröffentlichung der Urtexte ausgewählt, herausgegeben und eingeleitet von Dr. Anton \*BRIEGER; München, Manz Verlag, [1960]; 8°, XXX-485 SS. = Veröffentlichung der Stifterbibliothek herausgegeben von Ferdinand Wagner.

Diese drei Bücher werden hier nur angeführt, da sie zustandegekommen sind mit Benutzung der von Clemens Brentano verfaßten Originalaufzeichnungen der Visionen Anna Katharina Emmerichs, welche in unsrem Generalarchiv aufbewahrt werden.

P. Henze gibt nach einer kurzen Notiz über das Leben der Seherin (SS. 47-50) und einer allgemeinen Erläuterung über ihre Gesichte (SS. 51-59) den von Brentano für den Druck vorbereiteten Text der Visionen, welche den Heimgang der Mutter Gottes betreffen (SS. 60-89).

P. Adam bemüht sich in seinem Buche zu verstehen, wie — und besonders in welcher « Phantasie- und Affekthörigkeit » (S. VI) — Clemens Brentano die Gesichte der Emmerick erlebt, gedeutet und bis zu einem gewissen Grade bearbeitet hat. « Die vorliegende Arbeit will in erster Linie ein Beitrag zum Bild des späten, zur Kirche zurückgekehrten und zur Seherin von Dülmen hingewendeten Brentano sein. Die Lebensgestalt der Emmerick selbst und das Problem ihrer visionären Begabung wurden nur insoweit in der Untersuchung einbezogen und vor allem nur insofern zu deuten versucht, als sie wesentliche Züge zu diesem Bild zu liefern vermochten » (S. V.). Der Verf. ist dann auch in allen die Emmerick selbst betreffenden Fragen sehr zurückhaltend; trotzdem ergeben sich aus seiner ausgezeichneten Studie manche neue, sehr beachtenswerte Ergebnisse für eine bessere Kenntnis der Seherin. « Durch die zahlreichen Belege wird Adams Buch zu einem Quellenwerk nicht nur für die literarhistorische Brentanoforschung, sondern auch für die Beurteilung von Anna Catharina Emmericks Tugend und Frömmigkeit » (H. Bleienstein SI in *Geist und Leben* 31 [1958] 149).

In der richtigen Auffassung, daß es keine bessere Möglichkeit gibt, die Gedankenwelt einer Person zu verstehen, als die Lesung ihrer Schriften im Urtext, hat Dr. Brieger zum ersten Male eine groß angelegte Auswahl der Emmerick-Brentano Originaltexte veröffentlicht. Die Dülmener Tagebücher Brentanos wurden auch jetzt nicht vollständig herausgegeben (dies würde ein 8-robändiges Werk geben), aber die Auswahl ist sehr geschickt gemacht, sodaß man einen guten Einblick bekommt in die Vorstellung der wichtigsten Ereignisse des Lebens Jesu (SS. 1-432); darauf folgt noch eine Auswahl Texte unter dem Titel « Von der Schöpfung und vom alten Bunde » (SS. 433-468). Die 186 Anmerkungen zum Texte sind recht kurz gefaßt und geben meistens Originalanmerkungen Brentanos wieder (SS. 469-483). Der Textausgabe geht eine Einleitung voran, in welcher der Verf. den Lebenslauf der Emmerick kurz beschreibt und sich mit dem Phänomen ihrer Visionen auseinandersetzt, zuletzt auch deren Niederschrift durch Brentano und dessen Redaktionsarbeit bespricht. - Zweifelsohne hat Dr. Brieger mit dieser Ausgabe der Emmerickforschung einen bemerkenswerten Dienst geleistet.

A. S.